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28. møde.  

Tirsdag den 9. december kl. 14. 

Formanden: I skrivelse af går s dato med- 
deler landbrugsministeren, at han ønsker 
her i tinget skriftligt at fremsætte: 

Forslag til lov om udlån til statshusmands- 
brug m. m. og 

forslag til lov om ændringer i jagtloven. 

I skrivelse af gårs dato meddeler ministe- 
ren for offentlige arbejder, at han ønsker 
her i tinget skriftligt at fremsætte: 

Forslag til lov om foretagelse af visse eks- 
propriationer m. v. og 

forslag til lov om ændring i lov om afgift 
af motorkøretøjer m. v. 

I skrivelse af 4. december meddeler uden- 
rigsministeren, at han ønsker her i tinget 
skriftligt at fremsætte: 

Forslag til folketingsbeslutning angående 
Danmarks ratifikation af de som led i atom- 
energisamarbejdet i OEEC oprettede konven- 
tioner om sikkerhedskontrol og om etablering 
af et europæisk selskab for kemisk behandling 
af bestrålede brændselselementer (Euroche- 
mie), begge undertegnet i Paris den 20. de- 
cember 1957. 

Medlem af folketinget Søren Jensen har 
meddelt mig, at han ønsker til undervis- 
ningsministeren at stille følgende spørgsmål: 

홢Vil undervisningsministeren udvirke, 
at de efter gældende love fastsatte beløb 
til private statsanerkendte eksamenskur- 
sus kommer til udbetaling uden forsin- 
kelse?" 
Spørgsmålet vil blive optaget på dags- 

ordenen for tingets førstkommende spørge- 
tid. 

Fra det norske stortings Nobelkomité har 
jeg modtaget eksemplarer af en skrivelse 
vedrørende uddelingen af Nobels fredspris 
for 1959. Eksemplarer af skrivelsen er frem- 
lagt i læseværelset. 

Skriftlig fremsættelse af forslag. 

Landbrugsministeren (Skytte): Jeg skal 
herved tillade mig for det høje ting at frem- 
sætte forslag til lov om udlån til statshus- 
mandsbrug m. m. 

Som det vil være det høje ting bekendt, 
nedsatte landbrugsministeriet i august 1957 
en kommission til overvejelse af en række 
spørgsmål vedrørende statshusmandslovgiv- 
ningen, herunder spørgsmål om ændring af 
forskellige af de regler om statshusmænde- 
nes lånevilkår, som indeholdes i de årlige 
udlånslove. 

Kommissionen tilkendegav på et ret tid- 
ligt tidspunkt, at arbejdet med en ændring 
af statshusmandsloven som helhed ikke ville 
kunne færdiggøres inden afslutningen af 
folketingsåret 1957-58, og det var af hensyn 
til den rettidige tilrettelæggelse af admini- 
strationen derfor nødvendigt at søge ud- 
lånsloven for finansåret 1957-58 gennemført 
efter de samme retningslinjer som de fore- 
gående udlånslove. 

Kommissionens arbejde har i første række 
taget sigte på at søge udarbejdet et forslag 
til en ændret udlånslov, og der har herun- 
der i kommissionen været drøftet en række 
udkast til en ændret afviklingsordning for 
statshusmandslånene. Uanset at forslaget 
til udlånslov for finansåret 1959-60 i hen- 
hold til bestemmelsen i statshusmandslovens 
§ 17, stk. 1, normalt burde være fremsat for 
det høje ting inden den 15. november, har 
jeg ment at måtte sætte fremsættelsen af 
sådant forslag i bero i den forventning, at 
kommissionen ville kunne afslutte arbejdet 
tidligt nok til, at et af kommissionen afgi- 
vet forslag kunne lægges til grund for lov- 
forslaget. 

Kommissionen har imidlertid nu tilkende- 
givet, at man ikke på indeværende tids- 
punkt kan afgive forslag til en ændret ud- 
formning af udlånsreglerne, men at arbejdet 
hermed vil blive videreført som led i kom- 
missionens fortsatte behandling af reglerne 
i statshusmandsloven med henblik på en 
samlet løsning af kommissionens opgaver 
vedrørende statshusmandslovgivningen in- 
den folketingsåret 1959-60. 

Da det af hensyn til den rettidige tilret- 
telæggelse af statshusmandsbyggeriet i den 
kommende byggesæson må anses for meget 
vigtigt, at udlånsloven for det kommende 
finansår søges gennemført i god tid inden 
den egentlige byggesæsons begyndelse, ser 
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[Landbrugsministeren.] 
jeg mig derfor nødsaget til ved fremsættelse 
af det foreliggende lovforslag for endnu et 
finansår at søge de til gennemførelse af 
statshusmandsloven fornødne midler stillet 
til rådighed efter samme retningslinjer som 
de foregående år. 

Under hensyn til de siden august 1956 
stedfundne stigninger i byggeomkostninger- 
ne, der ifølge de af det statistiske departe- 
ment foretagne beregninger er steget med 
2,2 pct. i tiden fra 15. august 1956 til 15. 
august 1957 og med 1,3 pct. i tiden fra 15. 
august 1957 til 15. august 1958, har jeg 
efter indstilling fra statens jordlovsudvalg 
foreslået en forhøjelse af maksimumsbelø- 
bene for byggelån på 2 000 kr. 홢 for bygge- 
lån til gartnerier og havebrug dog kun 1 000 
kr. Til delvis dækning af den fortsatte pris- 
stigning på jord foreslås endelig en forhøj- 
else på 2 000 kr. af det særlige maksimums- 
beløb, som i undtagelsestilfælde kan anven- 
des på jordkøbslån til nye selvstændige 
landbrug. Rådighedsbeløbene og maksi- 
mumsbeløbene for de øvrige låneformer er 
efter indstilling fra statens jordlovsudvalg 
optaget i forslaget med samme beløb som 
i de gældende udlånslove. 

Med disse bemærkninger skal jeg anbe- 
fale lovforslaget til det høje tings hurtige 
og velvillige behandling. 

Jeg skal dernæst tillade mig for det høje 
ting at fremsætte forslag til lov om ændrin- 
ger i jagtloven. 

Ifølge jagtlovens § 14 indbetales jagt- 
tegnsafgifterne til en fond, hvis midler bl. a. 
skal anvendes til etablering af ansvarsfor- 
sikring for jagttegnsløserne, til vildtpleje- 
foranstaltninger samt til støtte for jagtfor- 
eninger og oprettelse af reservater. 

Jagttegnsafgifterne har ikke været regu- 
leret, siden de blev fastsat i loven af 1931, 
og den siden da stedfundne prisudvikling 
har medført, at de gældende afgifter ikke 
kan forventes at ville kunne indbringe til- 
strækkelige midler til løsning af nye på- 
trængende opgaver, uagtet der i de senere 
år er gennemført betydelige besparelser på 
forskellige områder. 

Til opgaver, hvis løsning efter min op- 
fattelse ikke fortsat kan udskydes, hører 
bl. a. en forhøjelse af ansvarsforsikringens 

erstatningssummer, der ved personskade 
for tiden højst kan andrage 40 000 kr. for 
en enkelt person, hvilket må anses for util- 
strækkeligt. 

Endvidere må det anses for ønskeligt at 
intensivere det jagtkulturelle oplysnings- 
arbejde, ligesom jeg må finde det påkræ- 
vet, at der skabes mulighed for øget støtte 
til vildtplejebestræbelser på forskellige om- 
råder. 

I § 1 foreslås afgifterne for det nuværende 
2 kr.s tegn fastsat til 5 kr., medens afgif- 
ten for 5, 10 og 20 kr.s jagttegn foreslås 
forhøjet til 25 kr. 

Den foreslåede forhøj else, der kan anta- 
ges at ville indbringe en årlig merindtægt 
for jagtfonden på ca. 35 pct. eller ca. 600 000 
kr., vil muliggøre løsningen af nye vigtige 
arbejdsopgaver, og der tilsigtes tillige gen- 
nemført en administrativ forenkling, idet 
forslaget indebærer en reduktion af antallet 
af de forskellige former for jagttegn. 

Med hensyn til lovforslagets § 2 skal jeg 
navnlig fremhæve den som ny § 22 e i jagt- 
loven foreslåede bestemmelse, der er foran- 
lediget af, at naturfredningsrådet har hen- 
ledt opmærksomheden på, at visse sjæld- 
nere fuglearter er i stadig aftagen samtidig 
med, at antallet af overtrædelser af jagt- 
lovens fredningsbestemmelser synes sti- 
gende. 

Med henblik på at imødegå denne ud- 
vikling foreslås det pålagt enhver, der er- 
hvervsmæssigt forhandler udstoppet vildt 
eller- modtager dette til udstopning eller 
anden konservering mod vederlag, at fore- 
tage anmeldelse herom til politiet samt at 
føre protokol over, hvad han modtager og 
afgiver af helårsfredet vildt, således at po- 
litiet får mulighed for at føre nærmere 
kontrol med denne virksomhed. 

Forslaget tager kun sigte på personer, 
der udfolder konservatorvirksomhed som 
hoved- eller bierhverv, og kontrollen bør 
alene vedrøre vildtarter, som er fredet hele 
året, da det navnlig synes at være dette 
vildt, der er genstand for de omhandlede 
lovovertrædelser. 

I tilknytning til gennemførelse af en for- 
højelse af jagttegnsafgif terne samt af kon- 
trol med konservatorvirksomhed foreslås 
den hidtil fulgte praksis med hensyn til 
tilvejebringelse af en årlig opgørelse over 


